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Dagsorden til mødet i Uddannelsesudvalget for 
Ernæring og Sundhedsuddannelserne 

Sted: 

VIA University College 

Campus Aarhus N 

Hedeager 2 

8200 Aarhus N 

 

 Mødedato: 10.09.2020 

 

Kl. 10-12 

Mødelokale: Online skype møde 

(link findes i mødeinvitationen) 

 

Deltagere 

 

 Lone Viggers (Region Midtjylland): Afbud 

 Mary-Ann Sørensen (Region Nordjylland)  

 Mariann Kjær Jensen (Madservice, Aalborg) 

 Helle Mohr Brøcher (Aalborg Universitetshospital)  

 Susanne Therkelsen (Favrskov Kommune)  

 Esther Warming (Region Midtjylland)  

 Søren Bach (Medarbejderrepræsentant): Annette Buhl supple-

ant 

 Martina Terp (Medarbejderrepræsentant)  

 Karen Frederiksen (Uddannelsesdekan) 

 Lisbeth Bisgaard Thomsen (Uddannelsesleder)  

 Christian Antoniussen (Fagligt Selskab af Kliniske Diætister) 

 Berit Dahl (Kost og Ernæringsforbundet) 

 Linda Grinberga (GNH studerende) 

 Katrina Stavenso Hansen (GNH studerende) 

 Michala Brødbæk Clausen (ES studerende) 

Afbud  

Lone Viggers 

Søren Bach 

Christian Antoniussen 

Linda Grindberga 

Katrina Hansen 

Michala Clausen 

Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsordenen samt status på 

uddannelsesudvalgets medlemmer (10 min) 
2. Status på situationen på uddannelserne i lyset af COVID-19 (10 

min) 
3. Status på Global Nutrition and Health (10 min) 
4. Uddannelsernes kvalitetsrapport (30 min) 
5. Teknologiprofil i uddannelserne (20 min) 
6. Nyheder i VIA (fast punkt på dagsordenen) (10 min) 
7. Nyt fra udvalgets medlemmer (fast punkt på dagsordenen) (10 

min.) 
8. Nyt fra uddannelserne (fast punkt på dagsordenen) (5 min.) 
9. Nyt fra de studerende (fast punkt på dagsordenen) (5 min.) 
10. Planlægning af næste møde (fast punkt på dagsordenen) (5 

min) 
11. Eventuelt 
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Punkt  1. Godkendelse af dagsordenen samt status på ud-
dannelsesudvalgets medlemmer (10 min)  

Sagsansvarlig: 

Mary-Ann Sørensen 

 Journalnr.:  

 

Sagsfremstilling  

Godkendelse af dagsordenen og afklaring af punkter til eventuelt. Velkommen til nye medlemmer.  

 

Maria Søgaard Nielsen fra Arla Foods er stoppet med øjeblikkelig virkning pga. jobskrifte. Dermed har vi nu 

tre vakante områder: 1) dansk international orienteret virksomhed, 2) medlemmer med særlig indsigt i fag-

området (forskning/udvikling) udpeget af henholdsvis Det Jordbrugsvidenskabelige Fakultet, Aarhus Univer-

sitet og Københavns Universitet, 3) medlem udpeget af NGO. 

 

Der ønskes en kort drøftelse af, hvorvidt vi skal forsøge at finde nye repræsentanter eller vente til næste 

valgperiode. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at udvalget godkender dagsordenen.   

 

Referat 

Velkommen til Berit Dahl, nyt medlem for Kost og Ernæringsforbundet. Vi tager den mere formelle præsenta-

tion på et fysisk møde. 

Vedr. repræsentation i uddannelsesudvalget: Det aftales, at uddannelsen forsøger at finde ny repræsentant 

for større international virksomhed 

 

Punkt  2. Status på situationen på uddannelserne i lyset af COVID-19 
(10 min) 

Sagsansvarlig: 

Lisbeth Thomsen  

 Journalnr.:  

 

Sagsfremstilling  

Lisbeth giver et indblik i, hvordan forårets uddannelsesaktiviteter under lockdown perioden er blevet afviklet 

og hvad status er pt. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 

 

Referat (se også vedhæftede pdf) 

Foråret har stået i ”lock downens” og ”Covid-19 retningslinjernes” tegn, som krævede en omlægning af un-

dervisning til online undervisning samt afholdelse af online eksamener. Særligt praktikkerne blev ramt. Vi op-

levede stor imødekommenhed fra vores praktikværter ift. at finde individuelle løsninger. 

 

Vi er endnu ikke tilbage til ”før lock down” tilstande. Pga. de aktuelle retningslinjer har vi fortsat noget online 

undervisning. Det prioriteres at 1. og 7. semester får fysisk undervisning. 

 

Vi har evalueret forårets onlineevaluering, som har givet os gode input fra de studerende ift. kvalitetsudvik-

ling. 

 

VIA har en målsætning om, at ca. 25 % af undervisningen også fremover skal foregå online. 
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Punkt  3. Status på Global Nutrition and Health (10 min) 

Sagsansvarlig: 

Lisbeth Bisgaard Thomsen 

 Journalnr.:  

Sagsfremstilling 

Lisbeth giver en status på udviklingsarbejdet på Global Nutrition and Health. Der er bl.a. afhold udviklings-

workshop for medarbejdere i starten af marts. 

Indstilling 

Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 

 

Referat (se også vedhæftede pdf) 

Umiddelbart efter GNH-workshoppen blev Danmark lukket ned, hvorfor det videre udviklingsarbejde ligger 

stille. I workshoppen undersøgte vi udfordringer og muligheder for GNH. Et andet vigtigt formål var at drøfte, 

hvordan vi kan skærpe formålet, udvikle uddannelsen til at være en bæredygtig uddannelse, og i hvilket om-

fang der ville være behov for at ændre studieordning/bekendtgørelsen. 

Workshoppens output: 

- Der bør arbejdes mere med de 17 verdensmål 

- Mere bæredygtighed i uddannelsen 

- Større fokus på public health (gruppeperspektiv fremfor individperspektivet) 

 

Der er ved at blive udarbejdet rentabilitetsanalyser af uddannelserne i VIA. Vi afventer resultatet af dette før 

vi går videre med udviklingsarbejdet.   

 

Punkt  4. Uddannelsernes kvalitetsrapport (30 min)  

Sagsansvarlig: 

Lisbeth Bisgaard Thomsen 

Bilag 

Bilag 1a og 1b 

 

 Journalnr.:  

Sagsfremstilling 

Uddannelserne udarbejdede en kvalitetsrapport i foråret (disse skal udarbejdes hvert 2. år) og har modtaget 

det interne vurderingspanels feedback. 

Indstilling 

Det indstilles, at udvalget drøfter feedbacken samt giver input til uddannelsernes arbejde med opfølgning på 

vurderingspanelets tilbagemelding. 

Referat (se også vedhæftede pdf) 

Vurderingspanelets anbefalinger blev gennemgået (Bilag 1b).  

 

Pointer fra uddannelsesudvalgets drøftelse: 

Vedr. anbefalingen om faste praktikpladser: 

- Region Nordjylland støtter op om denne anbefaling.  

- Ift. KD er der behov for flere praktikpladser i kommunerne, særligt i Nordjylland. 

- Karen Frederiksen: Der er igangsat et arbejdet med at etablere flere faste samarbejder med kommu-

nerne. Det er en udfordring, at vi ikke kan sende penge med de studerende samt at de har svært 

ved at dække den kliniske vejledning i kommunerne. 

- Forslag om at sygehus og kommuner samarbejder om den enkelte studerendes praktik, på den 

måde aflaster man også afdelingerne. 



 

4/6 

 

- Ift. toningen SF har vi faktisk en del faste praktikpladser i kommunerne allerede. 

 

”Professionsidentitet”, ”fastholdelse” samt ”praktik” blev peget på af uddannelsesudvalget som noget, der bør 

have førsteprioritet på uddannelsen.  

Uddannelsesudvalgets prioritering ligger fint i tråd med uddannelsens egen prioritering. Professionsidentitet 

kan betragtes som en slags paraply for alt arbejde. 

Lisbeth pointerede ligeledes, at vi ud fra et uddannelsesperspektiv derudover også prioriterer udarbejdelsen 

af et pædagogisk/didaktisk fælles grundlag for uddannelserne samt inddragelse af de studerende i vores 

kvalitetsarbejde, særligt via et mere systematisk samarbejde med DSR.  

 

 

Punkt  5. Teknologiprofil i uddannelserne (20 min)  

Sagsansvarlig: 

Lisbeth Bisgaard Thomsen 

Bilag 

Bilag 2 

 Journalnr.:  

Sagsfremstilling 

Uddannelserne skal igangsætte arbejdet med at implementere den nationalt udarbejdede teknologiprofil for 

uddannelserne.  

Indstilling 

Det indstilles, at udvalget giver input til, hvordan uddannelserne kan arbejde med teknologiprofilen samt bi-

drager med et praksisperspektiv.  

Referat (se også vedhæftede pdf) 

Teknologiprofilerne skal tage udgangspunkt i nogle fast definerede pejlemærker (se bilag 2).  

 

Pointer fra uddannelsesudvalgets drøftelse: 

- Behov for mere viden om, hvordan man formidler via teknologi eller i et online-setting (online kom-

munikation). 

- Det er et komplekst og stort område, hvor også GDPR spiller en rolle.  

- Vigtigt med et kvalitetsbevidst blik, der ser på, hvor teknologi kan styrke professionen og giver me-

ning. Det skal ikke være teknologi for teknologiens skyld. 

 

Det aftales at drøfte emnet mere dybdegående på næste møde. 

 

Punkt  6. Nyheder i VIA (fast punkt på dagsordenen) (10 min) 

Sagsansvarlig: 

Karen Frederiksen 

 Journalnr.:  

Sagsfremstilling 

Karen orienterer om nyt fra VIA. 

Indstilling 

Det indstilles, at udvalget tager orienteringen til efterretning.  

Referat  

 

Optagelse: 
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VIA har fået 2,3 % flere ansøgere end sidste år. Den vestlige region har dog oplevet nedgang i ansøgertallet. 

 

Både ES og GNH har fået lidt flere ansøgere i 2020 end i 2019. Kvotienterne ligger på hhv. 9,0 på ES og 9,2 

på GNH i kvote 1. 

 

Ny vision og strategi: 

VIA er i gang med en ny visions- og strategiproces. Bæredygtighed og de 17 verdensmål er i fokus. Der ar-

bejdes med bæredygtighed i alle VIAs afdelinger og enheder.  

 

Uddannelserne skal begynde at arbejde med strategiske udviklingsplaner, her skal de eksplicit tage stilling til 

arbejdet med bæredygtighed. 

 

VIA skal akkrediteres i 2021. 

 

Punkt  7. Nyt fra udvalgets medlemmer (fast punkt på dagsordenen) (10 
min.) 

Sagsansvarlig: 

Mary-Ann Sørensen 

 Journalnr.:  

Sagsfremstilling 

Uddannelsesudvalgets medlemmer har mulighed for at orientere om nyt fra deres område. 

Indstilling 

Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 

Referat  

 

Fra Region Nordjylland: 

Det daglige arbejde på arbejdspladserne har også været ramt af retningslinjer og lock down, hvilket har haft 

betydning for praktikkerne.  

 

Der er meget fokus på Covid-19 ift. studerende i praktik. De kliniske diætister bliver testet hver 6. uge. 

 

Der er Ernæringsuge i uge 47: handler om underernæring, regionalt og kommunalt regi. Der samles lands-

dækkende initiativer: https://dske.dk/kontakt/ern-ringsugen.html (se også vedhæftede pdf). Måske har ud-

dannelsen mulighed for at bidrage med fagligt input? 

 

 

Punkt  8. Nyt fra uddannelserne (fast punkt på dagsordenen) (5 min.) 

Sagsansvarlig: 

Lisbeth Thomsen 

 Journalnr.:  

Sagsfremstilling 

Lisbeth orienterer om nyt fra uddannelserne, herunder bl.a. orientering om netværksmødet den 12.11. 

Indstilling 

Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 

Referat (se også vedhæftede pdf) 

 

- Vi har oprettet et Trivselsudvalg, som skal have fokus på trivsel igennem hele studiet. Nyt initiativ er 

trivselssamtaler på 1. semester, hvor alle studerende inviteres til en gruppesamtale, hvor opstarten, 

studiemiljø og trivsel er i fokus. 

https://dske.dk/kontakt/ern-ringsugen.html
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- Der pågår et arbejde, hvor Kost og Ernæringsforbundet sammen med ES-uddannelserne undersø-

ger mulighederne for at søge om autorisation for alle PBer i Ernæring og Sundhed. Når autorisation 

drøftes, drøftes også professionsidentiteten. Arbejdet er i sin spæde start.  

 

- Birgitte Vang Hansen er ansat som praktik- og skemakoordinator. 

 
- Nanna Lang (lektor) har afleveret sin ph.d. afhandling med titlen ”Dialog i diætbehandling. En akti-

onsforskningsundersøgelse af kommunikative kvaliteter i diætbehandlingssamtaler med kræftramte” 

Hun forsvarer ph.d.’en den 27. oktober på Aalborg Universitet. 

 

Punkt  9. Nyt fra de studerende (fast punkt på dagsordenen) (5 min.) 

Sagsansvarlig: 

De studerende 

 Journalnr.:  

Sagsfremstilling 

De studerendes repræsentanter i udvalget orienterer om nyt fra de studerende. 

Indstilling 

Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 

Referat  

Ingen studerende til stede 

 

Punkt  10. Planlægning af næste møde (fast punkt på dagsordenen) (5 
min) 

Sagsansvarlig: 

Alle 

 Journalnr.:  

Sagsfremstilling 

 

Indstilling 

 

Referat 

VIAs vision skal behandles. 

 

Nøgletal skal drøftes. 

Punkt  11. Eventuelt 

Sagsansvarlig: 

Alle 

 Journalnr.:  

 

Referat 

 


